
Vetélkedővel, baráti találkozóval 
zárult a magyar-szovjet 

barátsági hét 
A Csongrád megyei ma-

gyar—szovjet barátsági hét 
eseménysorozata tegnap, 
szombaton befejeződött. Eb-
ből az alkalomból baráti ta-
lálkozót rendeztek délelőtt a 
Hazafias Népfront városi bi-
zottságán. amelyen a hét 
szovjet vendégeit P. V. Jen-
kovszki, a Szovjet Tudomány 
és Kultúra Házának munka-
társa és J. Sz. Vorosilova, a 
Puskin Orosz Nyelvi Intézet 
budapesti tagozatanak igaz-
gatója képviselte Részt vet-
tek a találkozón a program-
sorozat rendezői, szervezői, 
a művelődési intézmények 
vezetői és munkatársai, tár-
sadalmi és tömegszervezetek 
képviselői. Ott volt Deák Bé-
la., a városi pártbizottság 
titkára, Szabó Mária, a me-
gyei pártbizottság munkatár-
sa, Molnár Sándor, a Haza-
fias Népfront megyei bizott-
ságának titkára is. A vendé-
geket Kulcsáráé Kiss Piros-
ka, a népfront városi bi-
zottságának titkára köszön-
tötte. 

A barátsági héten mintegy 
negyven politikai és kultu-
rális rendezvényen találkoz-
hattak a vendégek a megye 
és Szeged lakosságának szin-
te valamennyi rétegével. A 
Szegeden és a megye többi 
városában és községében 

megrendezett programok kö-
zös jellemzője volt, hogy 
tartalmas és baráti légkörű 
beszélgetéseken módjuk nyílt 
a résztvevőknek a tapaszta-
latcserére, egymás életének, 
munkájának, a gondoknak és 
örömöknek megismerésére. A 
vendégek segítségével a 
megye lakossága sok ú j és 
érdekes információt nyert a 
Szovjetunió kulturális életé-
ről, a politika és a gazda-
ság kérdéseiről, a szovjet 
emberek mindennapjairól. A 
vállalatok, intézmények dol-
gozói ugyanilyen szívesen 
tájékoztatták 9 vendégeket a 
mi eredményeinkről. A tar-
talmas, hasznos programú 
barátsági hét részévé válha-
tott a két ország kapcsola-
tainak ápolását ilyen módon 
is szolgáló események soro-
zatának. A tegnapi baráti 
találkozón P. V. Jenkovszki 
és J. Sz. Vorosilova a vendé-
gek nevében mondtak köszö-
netet a szevezőknek, vendég-
látóknak. 

Az események záróakkord-
jaként délután vetélkedőt 
rendeztek a Juhász Gyula 
Művelődési Központban. Kö-
zépiskolások, ifjúmunkás 
szocialista brigádok és szak-
munkástanulók versenyeztek 
abban, ki tud többet a Szov-
jetunióról. 

Közéleti 
napló 

MAGYAR—ROMÁN 
MEGBESZÉLÉSEK " 

Gyenes András, az MSZMP 
KB titkára szomhaton fo-
gadta Dumitru Turcust, a 
Román Kommunista Párt 
KB külügyi osztályának he-
lyettes vezetőjét, valamint 
Constantin Oancea külügy-
miniszter-helyettest, akik 
magyar partnereik meghívá-
sára október 13. és 17. kö-
zött látogatást tettek Buda-
pesten, és megbeszéléseket 
folytattak a két testvérpárt, 
továbbá a Magyar Népköz-
társaság és a Román Szo-
cialista Köztársaság kapcso-
latainak időszerű kérdései-
ről. A megbeszéléseken 
részt vett Varga István, a 
KB osztályvezető-helyettese 
és Roska István külügymi-
niszter-helyettes. Jelen volt 
Victor Éolojan, Románia 
magyarországi nagykövete. 

MAGYAR—OLASZ 
SZAKSZERVEZETI 

TÁRGYALÁSOK 
Megkezdődtek az olasz és 

a magyar szakszervezeti ve-
zetők tárgyalásai a SZOT 
székházában. Gáspár Sándor, 
a SZOT főtitkára, az MSZMP 
PB tagja szombaton fogadta 
Luciano Lámát, az olasz 
CGIL főtitkárát. A tárgya-
lás során felmérték a két 
szervezet kapcsolatainak 
helyzetét, majd véleményt 
cseréltek a nemzetközi szak-
szervezeti mozgalom aktuá-
lis kérdéseiről. 

Senkinek 
és mindenkinek 

» Sínen" van-e a troli? 
A kérdés, hasonló megfo-

galmazásban, nem először 
szerepel lapunkban, s lehető-
ségeinkhez képest az annak 
idején adható válaszok sem 
maradtak el. Megírtuk pél-
dául tavaly decemberben — 
Riesz Jenőnek, a Budapesti 
Közlekedési Vállalat vezér-
igazgató-helyettesének Sze-
geden tartott előadása nyo-
mán —, hogy a trolibusznak, 
melynek korábban nem jó-
soltak nagy jövőt, a világ-
gazdasági helyzet változása 
miatt mégiscsak megtartása, 
fejlesztése mellett szavaznak 
a hazai szakemberek is. Az 
olajárak emelkedésén és a 
korábban kimeríthetetlennek 
tartott olajforrások apadá-
sán kívül előtérbe kerültek 
egyéb szempontok is. A zaj-
és füstártalmak ellen szót 
kérő városi ember, és a tö-
megközlekedés üzemi költ-
ségeinek mérséklésén fára-
dozó szakember is a troli 
mellett tette le a voksát. A 
hatvanas évek vitája tehát 
eldőlt: a troli nemcsak Bu-
dapesten marad meg, hanem 
a villamos- és autóbusz-
közlekedés kiegészítőjeként 
zöld utat kap a nagyobb vi-
déki városokban is. 

* 

„Hogy Szegeden van-e jö-
vője a trolinak, lesz-e, erre 
nyilván alapos vizsgálatokkal 
és sok szempontra kiterjedő 
elemzésekkel kell válaszolni. 
E vizsgálatok már megkez-
dődtek" — írtuk alig egy 
éve, s most arról érdeklőd-
tünk a KPM tanácsi közleke-
dési főosztályának vezetőjé-
től, Molnár Jánostól, mi-
lyen eredményre vezettek az 
elemzések. 

— A KPM tavalyi állás-
foglalása után — amely egy-
értelműen támogatja a troli-
hálózat kiépítését a na-
gyobb városokban, éppen a 
három legfontosabb szem-
pont, a környezetvédelem, a 
gazdaságosság és az energia-
hordozók változása figyelem-
be vételével — sorra jelent-
keztek a vidéki közlekedési 
vállalatok és tanáési veze-
tők a trolival kapcsolatos 
elképzeléseikkel. Az elsők 
közölt tárgyaltunk a szege-

diekkei, éppen, mert pilla-
natnyilag ott a legkedvezőb-
bek a feltételek. A város 
tömegközlekedésének két 
gazdája — a Volán és az 
SZKV — közül természete-
sen az utóbbi vállalkozhatna 
a troli üzemeltetésére. A tro-
li is elektromce jármű, 
akárcsak a villamos, a mű-
szaki feltételeket tehát a vil-
lamosnál már összeszokott 
szakmunkásgárda könnyű-
szerrel megteremthetné. Az 
egyenáramú vontatási ener-
gia is adott Szegeden, a ren-
delkezésre álló 4 ezer amper-
ből a villamosüzem most 
csak 1500 ampert foglal le. A 
szegedi troli ügyét támogatja 
az is, hogy az ötödik ötéves 
tervben megépülő, ú j forgal-
mi telepet előrelátóan ter-
vezték, alkalmas lesz a tro-
lik befogadására is. • Ami 
ezenkívül kell: a felsőveze-
tékek, a táp- és visszaveze-
tő hálózat, valamint a troli-
park. Az SZKV előzetes szá-
mításai szerint ahhoz, hogy 
a tervidőszak végén vagy 
1981—82-ben két vonalon, 
négy-négy trolival kísérlet-
képp megindulhasson a for-
galom, körülbelül 25 millió 
forint kellene. (Ebből 10 
millió lenne a nyolc troli 
ára.) Debrecenben is, Mis-
kolcon is többe kerülne a 
két trolivonal kiépítése. 
Ezért mondhatom: Szeged 
kedvező helyzetből indulhat. 

— A Fővárosi Mélyépítési 
Tervező Vállalat közreműkö-
désével az SZKV előzetes ja-
vaslatot is készített már. A 
tervezet tartalmazza azokat 
a forgalmi adatokat, gazda-
ságossági számításokat es 
üzemi költségeket, melyekkel 
a troli bevezetésekor szá-
molniuk kellene. Van-e e 
tervezet alapján reális lehe-
tőség arra, hogy a vidéki 
városok közül Szeged némi 
előnyhöz jusson? 

— Ez csak a szegediek 
akaratán múlik. A tervezet 
alapos és meggyőző. Hogy 
mennyire az, azt olvashat-
ták az országgyűlés illetékes 
bizottsági üléséről szóló tu-
dósításban is. Ott is elhang-
zott, Szeged máris előrébb 
jár egy lépéssel például 
Debrecennél, ahol a troli-

üzem beindítása nagyobb 
beruházással jár majd, ám 
a város vezetői ott is úgy vé-
lik, megéri. A közelmúltban 
egyébként a KPM levélben 
kereste meg az öt megyei vá-
ros elnökhelyetteseit. Azt 
kérdeztük, tervezik-e váro-
sukban, s mikor a troliháló-
zat kiépítését. Az igenlő vá-
laszok között csak azért kell 
különbséget tennünk, mert a 
helyzeti előny, vagy az illető 
városi tanács elvi, anyagi 
támogatása tekintetében az 
öt város mégiscsak más-más 
lépcsőfokon áll. 

— A« minisztériumban ho-
gyan ítélit meg e válaszo-
kat? 

— A beküldött anyagok 
feldolgozása még tart, az 
eredmény az év végére vár-
ható. Valamit meg kell itt 
jegyeznem: a minisztérium 
egyik várceban sem erőlteti 
a trolit. Az öt város egyfor-
mán „édes gyermeke" a köz-
ponti irányításnak, mi az 
ipari, külkereskedelmi hát-
tér megteremtésén fárado-
zunk majd aszerint, honnan, 
milyen igények futnak be, s 
mennyire kellő időben. Visz-
szatérve tehac Szegedre, nem 
g minisztérium elvi támoga-
tásán, jóakaratán, segítségén 
múlik, hogy például Üjszeged 
zöldövezetében vagy a már 
épülő északi városrészben 
megjelennek-e a trolik. De 
ugyanezt válaszolnám a pé-
csi, miskolci vagy a debre-
ceni újságíró kérdésére is. A 
KPM a városokra bízta a 
döntést, közvetlen környeze-
tüket, lehetőségeiket és a 
városlakók közlekedési igé-
nyeit végül is ők ismerik 
legjobban. 

* 
Az utolsó kijelentő mon-

dat néhány kérdést is rejt 
magában. A villamos, az 
autóbusz és a troli hogyan 
férne meg együtt Szegeden, 
miképpen javíthatná hárma-
suk a város tömegközlekedé-
sét, s vajon mennyi idő 
alatt térülne meg a befekte-
tes? A pillanatnyilag adható 
és remélhetőleg évtizedekre 
is előrelátó válaszokkal ha-
marosan megismertetjük ol-
vasóinkat. 

Pálfy Katalin 

A kérdésre — hogy kinek 
jó a túlóra? — voltaképpen 
akként kell válaszolni, hogy 
senkinek és mindenekinek. 
Nem jó, mert ugyan ki sze-. 
ret napi 10—12 órákat dol-
gozni, egész napját a mun-
kahelyen tölteni, holtfárad-
tan hazamenni, valamicskét 
aludni és másnap újrakez-
deni, és nem jó, mert ugyan 
hol nem számolnának az 
ilyenkor alaposan megnöve-
kedett bérköltségekkel, a 
romló minőséggel és a ro-
hammunka megannyi elke-
rülhetetlen következményé-
vel? 

De ugyanakkor jó dolog ez 
a „túlóra-találmány", mert 
alaposan megnövelhető a ha-
vi bér, mert segítségével — 
ha akárhogy is — teljesíthe-
tő a havi, a negyedévi terv, 
mehet a jelentés, dugig tel-
hetnek a rak tá rak . . . Egy-
szóval, ha nincs más mód, 
megteszi ez a tűzoltó mód-
szer is. 

A munkások megszokták 
Soha senki nem vizsgálta, 

hogy a jó és rossz következ-
mények közül ki, mikor és 
miért részesít előnyben bizo-
nyos motívumokat. Valószí-
nűsíthető csak, hogy a válla-
latok csupán kényszerből fo-
lyamodnak a túlóráztatáshoz; 
egyetlen tervperiódus elején 
sem azzal a felkiáltással lát-
nak munkához, hogy „ha 
nem sikerül időre befejezni 
a dolgunkat, akkor majd túl-
óráztatunk". Azt azonban 
már konkrét szociológiai 
vizsgálatok bizonyítják, hogy 
a munkások jó része elősze-
retettel dönt a túlórázás mel-
lett, sőt adott esetben, bizo-
nyos eszközökkel, módsze-
rekkel ki is kényszeríthetik 
a túlórázást. Nem szabad 
ezen csodálkozni. Hosszú 

Vévek alatt megszokták, hogy 
— mert hol van munka, hol 
nincs — bizonyos időszakok-
ban, a túlórák révén alapo-
san megnövelhető a kereset 
összege. 

E két tényező — tudniillik 
a termelés szervezetlensége 
és a munkások alkalmankén-
ti „túlórázási kedve" — 
együttes hatásaként értékel-
hető csak a túlórahelyzet 
mindenkori alakulása. Mely-
lyei kapcsolatban meg kell 
jegyezni: a helyzet évek óta 
nem változik, sőt romlik. 

Idézhetném most a leg-
újabb túlóra-statisztikákat, 
ám hadd közelítsem a témát 
ezúttal más oldalról. 

A szakembereknek 1968 
táján az volt a feltevése, 
hogy a naptári időszakhoz 
igazodó tervelszámoltatás fel-
oldása, a termelők versenyé-
nek kialakulása, a szakszer-
vezetek érdekvédelmi szere-
pének növekedése, és a nye-
reségérdekeltség olyan felté-
teleket teremt majd, ame-
lyek eleve egyenletesebb, te-
hát „túlóramentesebb" ter-
melésre ösztönzik a munka-
helyeket. Nem így történt. 

Antikodnak a tények 
Nézzük a legújabb ténye-

ket. A gépipari ágazatok ter-
melési kilengései tavaly erő-
södtek a korábbi — és jog-
gal bírálható — helyzethez 
képest. A negyedévek elején 
mélyen a 100 százalékon 
aluli teljesítmények, a ne-
gyedévek és különösen az év 
végén 130—140 százalékot is 
meghaladó teljesítmények — 
túlórákkal! 

Vegyipar: (ami már csak 
azért is érdekes, mert még 
a laikus ember is akként vé-
lekedik, hogy ahol automata 
gépek diktálják a termelés 
ütemét, ott bizony a terme-
lőmunkának folyamatosnak 
kell lennie). Nos, úgy lát-
szik, az automatizálás, a 
termelési folyamatok magas 
szintű, automatikus folya-
matszabályozása sem segít 
alapvetően a rohammunkán, 
mert a vegyipar termelésé-
nek egyenletessége, tavaly, 
még az ipari átlagnál is rosz-
szabb volt. Lényegében ha-
sonló volt a helyzet az egész 
nehéziparban és csak a 
könnyűiparról mondható el, 
hogy valamelyest javult a 
termelés ütemessége. 

A lázgörbe háttere 
A termelési ütemtelenség, 

a rohammunka, vagy ahogy 
szakmai zsargonnal fogal-
mazzák, az „ipari lázgörbe" 
mindig aránytalan munka-
idő-felhasználást, vagyis túl-
órázást feltételez. S tegyük 
fel ismét a kérdést: kinek jó 
az ütemtelenség, a túlórá-
ban, rohammunkával teljesí-
tett havi, vagy negyedéves 
termelési program? 

A munkásnak, aki a túl-
órapótlékkal megfejelt be.-t 
kapja? Anyagilag valóban 
megéri, de csak abban a né-
hány hétben, amikor túlórá-
zik és ezért pótlékot kap. 
ám mit fizet ezért? Szabad 
időt, pihenőidőt, és nem is 
keveset. Ha ez a túlórapót-
lékkal megfejelt jövedelem, 
egyenletes termelés esetén 
egyenletesen oszlana meg, 
féléves vagy éves átlagban 
a munkás sem vesztene sem-
mit. Vajon kiszámolta-e ezt 
már valaki? 
' A munkahely számára a 

túlóráztatás egyértelmű 
kényszerintézkedés. Olyan 
kényszerintézkedés, aminek 
csak kizárólag negatív hatá-
sai vannak. Ezek egy részét 
a bevezetőben már említet-
tem, de hadd egészítsem ki: 
növekednek a készletek, 
emelkednek a kötbérek, las-
sul a forgóeszközök forgási 
sebessége, emelkednek a 
bértételek, a bérköltségek, 
ennek megfelelően csökken-
nek a béremelési lehetősé-
gek, s mert ezek csökken-
nek, a munkások könnyen 
jutnak arra az álláspontra, 
hogy — a jövedelemnövelés 
reményében — „túlórakény-
szerbe" hozzák magukat, te-
hát . . . 

K i t ö r é s 2 körből 
, . . tehát ördögi kör ez, 

amire végül is mindenki rá-
fizet. A megoldás? Sokan 
és sokszor leírták, elmond-
ták már: a termelőmunka 
jobb, racionálisabb, megszer-
vezése, a folyamatos munka 
elemi feltételeinek biztosítá-
sa. Az efféle gondok enyhü-
lését, vagy éppen megszű-
nését nem lehet valamiféle 
általános hatású, közgazda-
sági csodaszertől várni. Tu-
datos és koncentrált szerve-
ző munkára van — illetve: 
lenne szükség, no és arra, 
hogy az üzem- és munka-
szervezés világszerte alkal-
mazott módszereit és ezek 
adaptálási kísérleteit, itthon 
ne gyanakvással fogadják. 
E módszerek megismerésével, 
következetes alkalmazásával 
lehet csak lépésről lépésre 
megvalósítani, hogy csilla-
puljon az ipari lázgörbe, 
hogy kevesebb legyen a túl-
óra, s hogy ez az állapot 
mindenkinek — úgymond — 
„jó üzlet" legyen. 

VÉRTES CSABA 

Bővülő 
választékcsere 
Dr. Sághy Vilmos belke-

reskedelmi államtitkár szom-
baton hazaérkezett Prágából, 
ahol a KGST-országok bel-
kereskedelmi minisztereinek 
tanácskozásán vett részt. A 
Ferihegyi repülőtéren a tár-
gyalások eredményéről el-
mondotta: az értekezleten 
megállapodtak abban, hogy 
jelentősen bővítik a válasz-
tékcserét; ennek keretében 
a következő öt évben a 
KGST-országok között hoz-
závetőleg 80 százalékkal fo-
kozódik a választékcsere-
forgalom, amely egy-egy or-
szágban ugyan nem jelenti a 
belkereskedelmi árukészlet 
abszolút számokban mérhető 
növekedését, viszont lehetővé 
teszi a választék kiszélesíté-
sét, a lakossági igényekhez 
való teljesebb alkalmazko-
dást. A magyar belkereske-
delem széleskörűen bekap-
csolódik a KGST-országok 
ilyen irányú belkereskedelmi 
együttműködésébe, 1980 vé-
gére csaknem megkétszerező-
dik a szocialista országokkal 
folytatott választékcsere-for-
galom, 

Szovjet 
fiatalok látogatása 

A megyénkben tartózkodó 
Odessza testvérvárosi delegá-
ció vezetőjét, Alekszandr 
Kosztecskijt, a Szputnyik 
utazási iroda odesszai igaz-
gatóhelyettesét tegnap, a 
délelőtti órákban fogadta 
Deák Béla, a szegedi városi 
pártbizottság titkára. Rövi-
den tájékoztatta a vendége-
ket a megyeszékhely gazda-
sági és kulturális helyzetéről, 
az utóbbi években elért fej-
lődéséről. 

A delegáció tagjai ezután 
megtekintették a város neve-
zetességeit, majd ellátogattak 
az ópusztaszeri emlékparkba. 

Az ifjúsági barátságvonat-
tal Szegedre érkezett szovjet 
fiatalok Vlagyimir Pluzsen-
kov, a Tatár Területi Kom-

szomol munkatársa vezetésé-
vel tegnap megtekintették a 
megyeszékhely nevezetessé-
geit, s a délutáni órákban 
ellátogattak a Móra Ferenc 
Múzeumba. 

Tegnap a délelőtti órákban 
Szegedre érkezett Valen-
tyina Ivanuskina, a Kujbi-
sevi Területi Komszomol el-
ső titkára, Valerij Borovok, 
a Szputnyik utazási iroda 
osztályvezetője, valamint 
Szász Ferenc, a Szputnyik 
utazási iroda magyar képvi-
selője. A delegációt Lénárt 
Béla, az Expressz Ifjúsági 
és Diák Utazási Iroda me-
gyei kirendeltségének veze-
tője fogadta. A vendégek a 
délutáni órákban városnézé-
sen vettek részt. 

Delegáció utazott Pekingbe 
A magyar—kínai műszaki- Szili Géza nehézipari mi-

tudományos együttműködési n i s z t f h
t

e l y e t t e s vezetésével 
~ szombaton magyar delegáció 

bizottság 15. ülésszakára utazott Pekingbe. 


